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A C T I V I T E I T E N V E R S L A G 	
De	uitrol	van	nieuwe	5G-	en	glasvezelnetwerken	is	in	volle	gang.	Met	meer	dan	1,5	miljoen	nieuwe	
F=H	homes	passed	was	2023	een	absoluut	recordjaar	voor	glasvezel	in	Nederland.	En	eind	2023	
kwam	er	eindelijk	ook	zicht	op	de	veiling	van	de	3,5	GHz-band,	die	naar	verwachHng	in	2024	eindelijk	
zal	plaatsvinden.		

Die	snelle,	betrouwbare	en	veilige	connecHviteit	vormt	het	fundament	onder	de	twin	transiHon	van	
digitalisering	en	verduurzaming	en	is	dus	een	onmisbare	pijler	onder	onze	maatschappij	en	
economie.	Ons	land	is	qua	connecHviteit	een	voorloper.	Maar	de	uitrol	gaat	ook	gepaard	met	
uitdagingen.	Onder	meer	op	het	vlak	van	veiligheid,	kwaliteit,	arbeidsomstandigheden	en	
duurzaamheid.	Die	uitdagingen	kunnen	we	alleen	samen	het	hoofd	bieden.		

De	telecomsector	werkte	daarom	in	2023	binnen	NLconnect	effecHef	samen.	Onder	meer	aan	
standaarden	om	haar	scope	3	CO2-emissies	te	reduceren,	via	het	EPD-project.	Ook	werkt	de	branche	
aan	nog	veiliger	aanleg	van	nieuwe	datanetwerken,	mede	op	basis	van	de	Gedragscode	Veilige	Aanleg	
Digitale	Infrastructuur	die	NLconnect	ondersteunt	samen	met	Techniek	Nederland	en	Bouwend	
Nederland.		

Ook	is	de	vereniging	intensief	betrokken	bij	de	branchebrede	kwaliteitscerHficering	van	F=X-
monteurs,	een	belangrijke	randvoorwaarde	voor	de	beheerfase	van	glasvezelnetwerken.	

De	state	of	the	art	breedbandnetwerken	worden	ook	steeds	intensiever	gebruikt.	2023	kende	een	
gemiddelde	datagroei	van	10%.	2023	was	ook	het	jaar	van	de	MulH	gigabit	abonnementen,	die	door	
veel	providers	werden	gelanceerd.	Ons	land	betrad	daarmee	de	mulH-Gigabit	toekomst!	

PoliHek	Den	Haag	kende	een	roerig	jaar,	met	de	val	van	het	kabinet	en	nieuwe	verkiezingen.	Enkele	
lobbytrajecten	liepen	daardoor	vertraging	op.	Toch	behaalde	de	vereniging	mooie	lobby-successen,	
waaronder	de	inmiddels	in	werking	getreden	investeringsverplichHng	voor	streamingdiensten.		

Alle	verenigingen	zijn	op	grond	van	arHkel	2:48	lid	1	BW	verplicht	een	acHviteitenverslag	uit	te	
brengen	op	de	ALV,	waarin	het	bestuur	verslag	uitbrengt	over	de	gang	van	zaken	in	de	vereniging	en	
over	het	gevoerde	beleid.	Dit	verslag	tre^	u	hieronder	aan	voor	de	vereniging	NLconnect.		

9	februari	2024	

Mathieu	Andriessen	 	 	 	 	 	 Gerlas	van	den	Hoven	

directeur		 	 	 	 	 	 	 	 voorzi=er	
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E V E N EM E N T E N 	
E I G E N 	 E V E N EM E N T E N 	

2023	begon	natuurlijk	met	de	nieuwjaarsrecepHe,	die	we	op	12	januari	organiseerden	
in	Schoonhoven.	Ondanks	het	slechte	weer	konden	we	met	ruim	40	leden	het	glas	heffen	op	het	
nieuwe	jaar!	

In	2023	intensiveerden	NLconnect	en	SCTE	Benelux	hun	
samenwerking.	In	mei	vind	de	eerste	gezamenlijke	Tech	
Summit	plaats,	in	Hilversum.	Op	deze	expertmeeHng	voor	
technische	telecomprofessionals	gaven	Wim	Korevaar	
(TNO/	TU/e)	en	Simon	Rommel	(TU/e)	presentaHes	over		
de	thema’s:	OpEcal	satellite	communicaEon	en	Quantum	
Safe	CommunicaEons.	Wim	Korevaar	(TNO/	TU/e)	en	
Simon	Rommel	(TU/e).	

Op	15	juni	organiseerde	NLconnect	een	kennissessie	over	de	convergenEe	van	WiFi	en	5G.	Welke	
convergerende	ontwikkelingen	zijn	er	op	het	gebied	van	
WiFi-	en	de	mobiele	standaarden	en	waar	worden	die	door	
gedreven?	Wat	betekent	deze	convergenHe	voor	de	fixed	
provider,	de	mobiele	operator	en	de	eindgebruiker?	Bart	
Heinink	(Greenet),	Eildert	van	Dijken	(Strict),	Iris	
Hertsenberg	(Ericsson),	Sander	van	der	Zander	
(VodafoneZiggo)	stonden	sHl	bij	deze	vragen.	Ook	besprak	
het	panel	use	cases	in	enterprise-	en	campusnetwerken,	
industriële	netwerken,	publieke	hotspots	en	
thuisnetwerken.	

In	november	organiseren	NLconnect	en	SCTE	Benelux	hun	tweede	Tech	Summit.	Deze	middag	
verdiepten	we	het	onderwerp	van	de	kennissessie	in	juni.	Peter	Goeijers	(Ericsson),	Bart	Heinink	
(Greenet)	en	Wim	Simons	(802	Networks)	spraken	over	het	thema	'The	wireless	future?	A	deep	dive	
into	5G,	microwave	links	and	wifi'.	Tijdens	de	Tech	Summit	was	er	ook	een	rondleiding	in	de	5G	hub	
door	VodafoneZiggo.		

In	december	organiseerden	we	de	najaars-ALV	gevolgd	
door	een	kennissessie	over	energie	en	netcongesEe.	René	
Van	HarHngsveldt	(Eurotronic),	Bas	Meeuwissen	(Open	
Dutch	Fiber)	en	Greetje	Bronsema	(Enexis	Groep)	spraken	
over	de	wisselwerking	tussen	netcongesHe	en	telecom.	
Het	werd	een	drukbezochte	middag,	waar	de	rol	van	
glasvezel	en	andere	connecHviteit	in	de	twin	transiHons	
nog	eens	werd	onderstreept.	Onder	leiding	van	Dick	Kroon	
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(Hirschmann	MulHmedia)	deba=eerden	panel	en	zaal	ook	over	de	verschillen	in	capaciteitsverzoeken	
van	telecom	en	datacenters,	restwarmte	van	PoP’s	en	het	energieverbruik	van	randapparatuur.		

Binnen	de	vereniging	is	een	werkgroep	communicaHe	en	
evenementen	acHef,	bestaande	uit	René	van	HarHngsveldt	
(Eurotronic),	Peter	van	Dijk	(BAM	Telecom)	Peter	Veerman	
(DELTA	Fiber	Nederland).	De	werkgroep	vergaderde	vijf	keer	
en	hee^	zich	beziggehouden	met	de	organisaHe	van	de	
events	en	algemene	zaken	rondom	communicaHe.	

B R E E D U I T 	 J A A R C O N G R E S 	

Op	donderdag	14	september	vond	het	NLconnect	Breeduit	
Jaarcongres	2023	plaats.	In	het	prachHge	Fort	Voordorp	in	
Groenekan	kwamen	bijna	160	experts	uit	de	glasvezel-	en	
breedbandindustrie	samen.	Om	te	netwerken,	maar	ook	
voor	een	interacHeve	middagsessie	waarin	we	vooruit	
blikten	op	de	glasvezelmarkt	in	2030.	De	uitrol	van	
glasvezel	gaat	momenteel	heel	snel	en	in	het	huidige	
tempo	is	ons	land	binnen	enkele	jaren	vrijwel	geheel	
verglaasd.	Hoe	ziet	onze	markt	eruit	in	2030?		

We	beschouwden	dit	onderwerp	vanuit	verschillende	invalshoeken.	Leo-Geert	van	den	Berg	
(VodafoneZiggo)	en	Hans	de	Bruyn	(Teleste)	gaven	een	inkijk	in	de	mogelijkheden	van	de	kabel	met	
nieuwe	DOCSIS-technieken.	Paul	Naastepad	(Eurofiber	Nederland)	deelde	zijn	toekomstvisie	op	de	
zakelijke	markt.	André	Steghuis	(TKF)	legde	aan	de	hand	van	een	aantal	formules	en	grafieken	het	

mechanisme	achter	scheurgroei	in	glas	uit.	Bert	Feiken	
(SKV)	stond	sHl	bij	de	vraag	of	er	voor	kleinere	
netwerkeigenaren	blij^	ruimte.	Rudolf	van	der	Berg	
(StraHx)	sprak	over	samenwerking	bij	aanleg	in	
nieuwbouw.	Niels	van	der	Pluijm	(GRIDSZ),	Jop	van	Veen	
en	Sander	Grip	(BAM	Telecom)	spraken	over	de	vraag	hoe	
we	van	reacHef	beheer	gaan	naar	proacHef	monitoren	en	
automaHseren	van	beheerprocessen.	

Het	congres	bestond	uit	een	plenair	middagprogramma	en	werd	afgesloten	met	een	borrel	en	buffet.	
Het	jaarcongres	werd	mede	mogelijk	gemaakt	dankzij	sponsoring	van	AVM,	Fiber	Operator,	GRIDSZ,	
Genexis,	Huawei	Nederland	en	Renewtech.		

PA R T N E R S H I P S 	 E N 	 E V E N T S 	 VA N 	 D E R D E N 	
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Rondom	de	organisaHe	van	events	stemde	NLconnect	onderwerpen	en	data	af	met	SCTE	Benelux	en	
TSOC.	Enkele	events	van	deze	partners	werden	ook	bezocht,	waaronder	het	annual	diner	en	de	IBC-
lezing	van	de	SCTE.		

Ook	events	van	leden	en	branchegenoten	werden	bezocht,	
waaronder	netwerkevents	van	Amadys,	Axians,	BAM	
Telecom,	Glaspoort,	NDIX	en	VolkerWessels	Telecom.		

Maunt	organiseerde	twee	keer	een	Data	Day,	en	NLconnect-
directeur	Mathieu	Andriessen	gaf	er	in	november	een	
presentaHe	over	de	toekomst	van	F_H.	Andriessen	
presenteerde	ook	over	de	branche	op	het	afdelingsoverleg	
Merk	en	CommunicaHe	van	KPN	in	juni	en	zat	in	november	
een	panel	over	duurzaamheid	op	het	supplier	event	van	Eurofiber.	

Ook	aan	het	jubileum-magazine	van	PLINQ	leverde	NLconnect	een	bijdrage.	NLconnect	was	tevens	
vertegenwoordigd	Hjdens	onder	meer	de	IBC,	events	van	de	CoaliHe	Duurzame	Digitalisering	en	de	
opening	van	het	nieuwe	Beeld	en	Geluid.	Beeld	en	Geluid	kreeg	van	de	vereniging	toestemming	om	
een	oude	commercial	van	Vecai	te	gebruiken	in	het	nieuwe	museum.	

Samen	met	enkele	leden	maakten	we	een	rondgang	over	de	
beursvloer	Hjdens	Mobile	World	Congress	(MWC)	in	
Barcelona.	Tevens	maakten	we	een	verslag	van	de	highlights	
van	MWC	voor	de	Nederlandse	breedbandindustrie.	

In	2023	waren	we	wederom	partner	van	ANGA	COM	in	
Keulen.	We	
organiseerden	

tevens	een	paneldiscussie	Hjdens	ANGACOM,	met	als	
thema:	How	to	reduce	Scope	3	Emissions	in	the	Fiber	
Industry	with	Environmental	Product	DeclaraHons	as	a	
Standardized	Tool.	Tijdens	de	paneldiscusie	stonden	
sprekers	van	Amadys,	A=ema,	Eurofiber,	Dura-Line	Genexis	
en	NLconnect	sHl	bij	de	reducHe	van	CO2	in	de	glasvezel-
waardeketen	en	gaven	zij	een	toelichHng	op	het	EPD-project	
van	NLconnect.		

Ook	waren	we	weer	partner	van	de	F_H	Conference,	die	dit	
jaar	plaatsvond	in	Madrid.	Ruim	20	leden	maakten	gebruik	
van	onze	korHngscode.	Samen	met	de	Sustainability	
Commi=ee	van	de	F=H	Council	organiseerden	we	een	
workshop	over	duurzaamheid	op	dag	1	van	de	conferenHe,	
met	bijdragen	vanuit	Eurofiber,	A=ema	en	Genexis.	Het	
thema	van	de	workshop	was:	CollaboraHon	to	engage	
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further	decarbonizaHon	of	the	fiber	sector.	

In	2024	waren	we	ook	partner	van	Terapinn	voor	zowel	het	het	Total	Telecom	congres	in	Amsterdam	
in	november	als	het	Connected	Germany	congres	in	München	in	december.	Beide	events	werden	ook	
bezocht.	

I N H O U D E L I J K E 	 L O B B Y 	 E N 	 A L G EM E N E 	
B E L A N G E N B E H A R T I G I N G 	

D E 	 L A AT S T E 	 A D R E S S E N 	

Sinds	2021	jaar	voert	NLconnect	een	lobby	om	publieke	middelen	in	te	ze=en	voor	de	aanleg	van	vast	
internet	naar	de	laatste	19.000	adressen	die	onmogelijk	op	commerciële	basis	kunnen	worden	
aangesloten	op	glasvezel.	Vorig	jaar	gaf	minister	Adriaansens	aan	dat	zij	inzet	op	een	overheids-
intervenHe	door	middel	van	financiering	van	de	onrendabele	top	met	staatssteun.	De	Universele	
Dienst	wil	en	kan	zij	als	instrument	pas	inze=en	nadat	een	staatssteunregeling	is	geprobeerd.	

Eind	maart	vergaderde	de	Kamer	over	digitale	infrastructuur	en	economie.	In	voorbereiding	op	het	
debat	stuurde	NLconnect	de	Kamerleden	een	brief,	met	een	oproep	om	boter	bij	de	vis	te	doen	als	
het	gaat	om	het	ontsluiten	van	de	laatste	adressen	alsmede	een	oproep	voor	meer	voortgang	in	de	
werkgroep	vaste	connecHviteit.	Beide	onderwerpen	kwamen	aan	bod,	maar	de	minister	herhaalde	
het	eerdere	standpunt.	

In	april	organiseerde	het	ministerie	van	EZK	voor	enkele	netwerkeigenaren	een	sessie	over	de	
restopgave.	Dialogic	gaf	er	inzicht	in	de	laatste	stand	van	zaken	rond	het	aantal	adressen,	waarvoor	
Dialogic	informaHe	over	vaste	breedbanddekking	hee^	opgehaald	bij	verschillende	operators.	Naar	
aanleiding	van	het	overleg	is	een	adressenlijst	met	de	resterende	adressen	gedeeld	met	
marktparHjen,	met	daarbij	de	oproep	om	waar	mogelijk	nog	zoveel	mogelijk	adressen	aan	te	sluiten.	

Hoewel	de	minister	in	maart	nog	aan	de	Kamer	aangaf	bij	de	voorjaarsbesluitvorming	terug	te	komen	
op	een	staatssteunregeling	voor	het	ontsluiten	van	de	laatste	adressen,	is	in	de	voorjaarsnota	
hiervoor	helaas	geen	geld	opgenomen.	In	oktober	nam	de	Kamer	een	moHe	aan	waarin	de	regering	
werd	verzocht	om	het	iniHaHef	te	nemen	tot	een	convenant	met	marktparHjen	en	medeoverheden.	
Ook	kwam	het	onderwerp	terug	in	een	schri^elijk	overleg	over	de	Voortgangsrapportage	Strategie	
Digitale	Economie.	

G I G A B I T 	 I N F R A S T R U C T U R E 	 A C T 	

In	januari	lekte	het	voorstel	van	de	Europese	Commissie	voor	de	vernieuwde	Broadband	Cost	
ReducHon	DirecHve	(BCRD)	richtlijn	uit.	Het	voorstel	luistert	voortaan	naar	de	naam	Gigabit	
Infrastructure	Act	(GIA).	In	plaats	van	een	DirecHve	wordt	een	RegulaHon	voorgesteld,	waarmee	het	
voornemen	dus	is	om	het	document	rechtstreekse	werking	te	geven.	In	februari	publiceerde	de	
Commissie	daarop	een	pakket	aan	maatregelen	die	moeten	helpen	om	in	de	hele	EU	in	2030	Gigabit	
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connecHviteit	te	hebben,	als	onderdeel	van	de	doelstellingen	van	het	Digital	Decade-beleid.	Het	
betre^	de	publicaHe	van	de	GIA,	een	ontwerp	Gigabit	RecommendaHon	en	een	enquete	over	de	
toekomst	van	de	connecHviteitssector	en	-infrastructuur.	In	de	werkgroep	vaste	connecHviteit	is	de	
gepubliceerde	tekst	van	de	GIA	besproken	met	het	ministerie	van	EZK.	NLconnect	reageerde	in	
aanloop	naar	het	definiHeve	BNC-fiche	gezamenlijk	met	de	Groep	Graafrechten	op	het	concept-fiche.	
Dat	verscheen	op	3	april.	Het	kabinet	gaf	aan	de	doelstelling	van	de	Commissie	te	delen	om	de	kosten	
van	de	aanleg	van	snelle	breedbandnetwerken	verder	te	reduceren,	maar	maakt	enkele	
kan=ekeningen.	Onze	opmerkingen	zijn	in	het	fiche	grotendeels	verwerkt.	Die	gingen	onder	meer	
over	het	ontbrekende	onderscheid	tussen	F=H	en	B2B	netwerken,	terwijl	die	een	eigen	dynamiek	
kennen.	

In	mei	hebben	de	Groep	Graafrechten	en	NLconnect	vervolgens	gezamenlijk	richHng	de	Europese	
Commissie	gereageerd	op	het	voorstel	voor	de	GIA.	We	steunen	de	doelstellingen	van	de	Act,	maar	
moeten	concluderen	dat	het	GIA-voorstel	in	zijn	huidige	vorm	geen	prikkel	creëert	voor	verdere	
investeringen	in	elektronische	communicaHenetwerken	in	Nederland	en	ook	ambiHe	mist	ten	aanzien	
van	harmonisaHe	van	administraHeve	procedures	voor	vergunningverlening,	kosten	van	
vergunningen,	herbestraHng	en	degeneraHekosten	en	geen	oog	hee^	voor	de	beheerfase	van	
netwerken.	In	september	hebben	we	-	wederom	gezamenlijk	met	de	Groep	Graafrechten	-	een	
reacHe	gestuurd	aan	het	Europees	Parlement.	In	de	Telecomraad	van	5	december	hee^	de	Raad	een	
voorlopige	posiHe	(algemene	oriëntaHe)	aangenomen,	waarna	het	voorzi=erschap	van	de	Raad	direct	
gestart	is	met	de	onderhandelingen	met	het	Europees	Parlement	en	de	Europese	Commissie	in	de	
triloog.	

L O K A A L 	 B E L E I D : 	 W E R KG R O E P 	 VA S T E 	 C O N N E C T I V I T E I T 	

Sinds	2021	is	er	een	structureel	overleg	tussen	overheid	en	markt	om	verdere	stappen	te	ze=en	in	de	
harmonisaEe	van	lokaal	telecombeleid,	zoals	telecomleges	en	degeneraHekosten.	Namens	de	
telecomindustrie	maakt	NLconnect	samen	met	Eurofiber	en	de	Groep	Graafrechten	deel	van	deze	
werkgroep	vaste	connecHviteit.	Verder	zijn	VNG,	GPKL	en	het	ministerie	van	EZK	deelnemers.	De	
werkgroep	kwam	in	2023	vier	keer	bijeen.		

Het	eerste	tastbare	resultaat	van	de	werkgroep	was	een	onderzoeksrapport	van	Cebeon	met	
aanbevelingen	om	te	komen	tot	een	transparantere	telecomleges,	bijvoorbeeld	via	een	leidraad	of	
handreiking.	In	2023	is	onder	meer	gesproken	over	de	opvolging	hiervan.	In	het	overleg	werd	
afgesproken	dat	er	een	handreiking	wordt	opgesteld	voor	gemeenten	zodat	zij	structureel	een	
transparante	onderbouwing	gaan	geven	van	hun	leges	voor	instemming.	Daarin	wordt	dan	
aangegeven	welke	handelingen	de	gemeente	daar	aan	mag	toerekenen.	Eind	2023	leidde	dit	tot	een	
nieuwe	opdracht	aan	Cebeon	om	een	Leidraad	Leges	op	te	stellen	voor	gemeenten.	

Tevens	sprak	de	werkgroep	over	een	vervolgonderzoek	degeneraHekosten	door	Deltares	en	over	een	
Factsheet	medegebruik	en	gedeeld	gebruik.	Ook	uniformering	van	processen	en	systemen	van	
instemmingsbesluiten,	het	COB	project	‘dwarsliggende	feiten’,	de	GIA	en	de	inpassing	van	
straatkasten	in	de	ruimtelijke	omgeving	kwamen	aan	bod	in	de	gesprekken.	
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F U S I E 	 TA L PA 	 E N 	 R T L 	 VA N 	 D E 	 B A A N 	

In	2021	kondigden	RTL	Nederland	en	Talpa	een	fusie	aan.	NLconnect	hee^	daar	
mededingingsrechtelijke	bezwaren	tegen	en	die	hebben	we	daarna	op	meerdere	manieren	en	
momenten	geuit	tegen	ACM.	In	januari	kwamen	er	voorstellen	van	RTL	en	Talpa	aan	ACM	om	de	
bezwaren	van	distributeurs	en	andere	parHjen	waaronder	adverteerders	weg	te	nemen.	NLconnect	
en	anderen	hebben	daar	in	negaHeve	zin	op	gereageerd.	ACM	hee^	daarna	de	conclusie	getrokken	
dat	de	voorstellen	onvoldoende	zijn	en	het	officiële	besluit	genomen	om	géén	vergunning	te	
verlenen	voor	de	overname.	De	fusie	is	daarmee	van	de	baan.	

TO E G A N G S R E G U L E R I N G 	 A CM 	

Nadat	ACM	vorig	jaar	augustus	toezeggingen	van	KPN	en	Glaspoort	bindend	verklaarde,	hee^	ACM	
haar	onderzoek	ten	behoeve	van	het	marktanalysebesluit	hervat.	De	ACM	hee^	op	8	juli	2023	het	
ontwerpbesluit	marktanalyse	lokale	toegang	ter	consultaHe	aan	marktparHjen	voorgelegd.	Hierin	
hee^	ACM	de	toezeggingen	als	nieuw	gegeven	betrokken.	De	ACM	hee^	op	geen	van	de	geografische	
retailmarkten	een	risico	op	aanmerkelijke	marktmacht	vastgesteld	en	concludeert	dat	de	
retailmarkten	voldoende	concurrerend	zijn	of	worden	Hjdens	de	reguleringsperiode.	De	ACM	ziet	op	
grond	daarvan	geen	aanleiding	om	de	markt	voor	lokale	wholesaletoegang	verder	te	onderzoeken.	

NLconnect	hee^	in	haar	reacHe	hierop	beargumenteerd	dat	de	vijf	geografische	markten	niet	aan	de	
criteria	van	de	Europese	Commissie	voldoen.	Ook	hebben	we	beargumenteerd	dat	op	PtMP-
netwerken	wel	degelijk	ontbundelde	toegang	mogelijk	is	en	dat	de	concurrenHe	niet	effecHef	kan	
worden	bevorderd	door	het	alternaHef	VULA-PON.	Desondanks	hee^	ACM	het	ontwerpbesluit	in	
oktober	aangeboden	bij	de	Europese	Commissie.	Die	hee^	op	23	november	laten	weten	geen	
opmerkingen	bij	het	marktanalysebesluit	te	hebben.	Op	12	december	2023	hee^	de	ACM	het	besluit	
vastgesteld.	

Naar	aanleiding	van	opmerkingen	van	NLconnect	onderzoekt	ACM	wel	of	er	jaarlijks	een	update	van	
de	staat	van	de	telecommarkt	gegeven	kan	worden	en	indien	veranderde	omstandigheden	in	de	
markt	daartoe	aanleiding	geven,	hee^	ACM	aangegeven	nader	onderzoek	te	doen.	

V E R K I E Z I N G E N 	 TW E E D E 	 K AM E R 	

In	juli	viel	het	kabinet	en	werden	er	nieuwe	verkiezingen	uitgeschreven	
voor	eind	november.		De	meeste	parHjen	kwamen	met	een	nieuw	
verkiezingsprogramma.	Om	effecHef	ons	geluid	te	laten	horen	stuurden	
we	tekstsuggesHes	aan	de	programmacommissies.	Onze	input	ging	
onder	meer	over	een	regeling	voor	de	'laatste	adressen',	harmonisaHe	
van	lokaal	telecombeleid,	de	veiling	van	de	3,5	GHz	band	voor	5G,	de	
BVm,	veilige	communicaHe,	lokale	omroep	en	digitale	gele=erdheid.	

We	zagen	onze	suggesHes	in	flink	wat	verkiezingsprogramma's	terug,	
onder	meer	bij	VVD,	BBB,	D66,	FvD,	Christenunie	en	PvdD.	Soms	
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le=erlijk,	soms	met	dezelfde	strekking.	

S TA AT 	 VA N 	 D E 	 D I G I TA L E 	 I N F R A S T R U C T U U R 	

Eind	vorig	jaar	organiseerde	het	ministerie	van	EZK	enkele	stakeholderdialogen	in	aanloop	naar	de	
beoogde	publicaHe	van	een	nieuwe	Visie	op	de	Digitale	Infrastructuur.	Daarna	hee^	het	ministerie	
enkele	onderzoeken	laten	verrichten	ter	ondersteuning	van	die	visie.	NLconnect	hee^	daaraan	
bijgedragen.	Na	de	zomer	2023	vond	een	nieuwe	stakeholderbijeenkomst	plaats,	alwaar	wederom	
input	is	geleverd.	Eind	2023	lag	er	een	vergevorderd	concept,	dat	vanwege	de	val	van	het	kabinet	
geen	concrete	beleidsvoornemens	meer	beva=e,	maar	wel	moet	dienen	als	een	belangrijke	basis	
voor	verdere	beleidsvorming.	Dit	komt	ook	tot	uitdrukking	in	de	naamsverandering	van	“Visie	op	de	
Digitale	Infrastructuur”	naar	“Staat	van	de	Digitale	Infrastructuur”.	In	het	document	wil	het	
ministerie	onder	meer	het	belang	van	de	digitale	infrastructuur	aantonen	en	de	footprint	in	kaart	
brengen	en	deze	in	perspecHef	plaatsen.	

WE T 	 I N V E S T E R I N G S V E R P L I C H T I N G 	 A U D I O V I S U E E L 	 P R O D U C T 	

De	beide	Kamers	namen	het	wetsvoorstel	investeringsverplichHng	ten	behoeve	van	Nederlands	
cultureel	audiovisueel	product	aan.	Voor	aanbieders	van	stand	alone	VOD-diensten	(dus	niet	
onderdeel	van	het	bredere	TV-pakket)	wordt	een	verplichHng	opgenomen	om	4,5%	van	de	relevante	
omzet	per	boekjaar	te	investeren	in	Nederlandse	culturele	audiovisuele	
producHes.	Televisiepakketaanbieders	zijn	uitgezonderd.		

De	lobby	van	NLconnect	bestond	in	2023	uit	acEeve	monitoring	en	het	leveren	van	input	voor	en	
Hjdens	de	behandeling	in	de	Kamers.	De	wet	trad	begin	januari	2024	in	werking.	

S O N T/ T H U I S KO P I E 	 	

NLconnect-directeur	Mathieu	Andriessen	had	ook	in	2022	zixng	in	het	bestuur	van	de	SHchHng	
ONderhandelingen	Thuiskopievergoeding	(SONT).	Marcel	Eswilder	(VodafoneZiggo)	treedt	er	op	als	
onze	onbetaalde	adviseur.	Er	vonden	negen	vergaderingen	van	het	SONT-bestuur	plaats	en	er	was	
separaat	ook	een	groot	aantal	overleggen	tussen	de	bestuursleden	in	de	betalingsplichHge	categorie	
(waar	NLconnect	toe	behoort).	

Gedurende	2023	vergaderde	de	SONT	vijf	keer,	onder	meer	over	een	mogelijke	herijking	van	de	
tarieven	en	onderliggende	systemaHek.	Tussendoor	waren	er	ook	veel	bilaterale	contacten	tussen	
bestuursleden	en	adviseurs.	In	maart	ontvingen	we	de	SONT	als	sector,	bij	VodafoneZiggo	in	
Amsterdam.	Liberty	Global	gaf	daar	een	presentaHe	over	de	werking	van	de	nPVR.	

B R O 	 FA S E 	 2 	

NLconnect-directeur	Mathieu	Andriessen	hee^	zixng	genomen	in	de	Programmastuurgroep	BRO	
fase	2,	namens	de	telecomnetbeheerders.	Deze	programmastuurgroep	adviseert	de	minister	van	
VolkshuisvesHng	en	Ruimtelijke	Ordening	op	strategisch	niveau	over	de	BRO	fase	2:	het	opnemen	van	
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bodemverontreinigingsgegevens	in	de	BRO.	Er	liepen	in	2023	discussies	over	de	structurele	
beheerskosten	en	over	de	mogelijke	rol	van	netbeheerders	als	bronhouders.	Het	programmaplan	
voor	fase	2	werd	goedgekeurd.		

A N D E R E 	 L O B B Y - I N S PA N N I N G E N 	 E N 	 - R E S U LTAT E N 	

Ook	op	andere	onderwerpen	deden	we	lobby-inspanningen,	veelal	met	posiHef	effect:		

• In	maart	stuurden	we	een	steunbetuiging	aan	Freedom	Internet,	A2B	Internet	en	BIT	ten	behoeve	
van	hun	rechtszaak	bij	het	EU	Hof	over	RT	en	Sputnik;	

• In	april	tekenden	we	een	statement	richHng	de	EU	om	af	
te	zien	van	het	invoeren	van	een	‘fair	share’	network	fee,	
te	betalen	door	big	tech/	grote	contentaanbieders.	Het	
statement	werd	gedaan	namens	een	brede	coaliHe	van	
parHjen,	waaronder	telecombedrijven,	entertainment-
parHjen	en	consumenten-	en	burgerrechten-organisaHes;	

• Begin	mei	hee^	de	Europese	Commissie	een	aanbeveling	
aangenomen	over	de	bestrijding	van	grootschalige	online-piraterij	van	sport-	en	andere	live-
evenementen.	In	de	aanbeveling	spoort	de	Commissie	de	lidstaten	en	autoriteiten	onder	meer	aan	
om	access	providers	dynamische	en	live-blokkeringsmaatregelen	op	te	leggen.	NLconnect	
reageerde	in	februari	a{eurend	bij	de	consultaHe	van	een	voorstel	hiertoe	en	is	bijzonder	ontstemd	
over	de	inhoud	van	deze	aanbeveling.	Later	in	het	jaar	is	hierover	contact	geweest	met	de	
ministeries	van	J&V	en	EZK;	

• In	mei	sprak	de	Tweede	Kamer	over	het	Masterplan	basisvaardigheden.	Al	jaren	worden	er	
pogingen	gedaan	om	digitale	gele_erdheid	een	vast	onderdeel	te	maken	van	de	toekomsHge	
basisvaardigheden	binnen	het	primaire	onderwijs.	Er	werd	daarentegen	een	moHe	ingediend	om	
geen	geld	meer	beschikbaar	te	stellen	voor	de	invoering	van	digitale	gele=erdheid	in	het	
curriculum.	Verschillende	vertegenwoordigers	uit	de	digitale	sector	kwamen	in	acHe.	Onder	
aanvoering	van	NLDigital	schreven	zij	een	brandbrief,	die	mede	werd	ondertekend	door	NLconnect.	
De	moHe	werd	daarop	verworpen;	

• In	juni	werd	de	Wet	bestuursrechtelijke	aanpak	online	kinderpornografisch	materiaal	aan	de	
Kamer	gestuurd.	Ten	opzichte	van	de	consultaHeversie	uit	2021	-	waar	NLconnect	desHjds	op	
reageerde	-	is	de	wet	verbeterd.	Zo	is	een	nieuw	arHkel	6,	tweede	lid	toegevoegd	als	
tegemoetkoming	aan	de	telecomsector.	In	augustus	stuurden	we	een	reacHe	aan	de	Kamer	voor	de	
schri^elijke	inbreng	van	de	fracHes	voor	het	verslag	bij	deze	wet.	We	zagen	enkele	van	onze	
kan=ekeningen	terug	in	het	verslag;	

• Eind	september	jl.	publiceerde	het	Adviescollege	Publieke	Omroep	het	rapport	‘Eenheid	in	
veelzijdigheid’.	In	dit	rapport	pleit	het	Adviescollege	voor	een	weerbaar	publiek	omroepbestel.	
NLconnect	werd	door	het	ministerie	van	OCW	niet	op	de	hoogte	gesteld	van	dit	rapport	en	was	ook	
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niet	betrokken	bij	de	totstandkoming.	Daarom	hebben	we	in	een	brief	aan	de	staatssecretaris	
enkele	onjuistheden	over	distribuEe	en	due	prominence	rechtgezet	en	hebben	we	OCW	
opgeroepen	om	de	NPO	ertoe	te	bewegen	om	meer	de	samenwerking	op	te	zoeken	met	de	
Nederlandse	distributeurs.	De	brief	leidde	tot	een	uitnodiging	voor	gesprek	in	2024.	

• In	december	stuurde	de	staatssecretaris	van	OCW	de	evaluaHe	van	de	evenementenlijst	naar	de	
Kamer.	De	evaluaHe	is	uitgevoerd	door	Dialogic.	Tijdens	de	evaluaHe	hee^	NLconnect	input	
geleverd	aan	de	onderzoekers.	De	onderzoekers	bevelen	aan	de	definiHe	van	‘open	net’	aan	te	
passen	door	voortaan	te	eisen	dat	bepaalde	sport-	en	cultuurevenementen	zowel	in	het	TV-pakket	
worden	uitgezonden	als	online	worden	aangeboden.	Deze	aanbeveling	komt	overeen	met	de	
toelichHng	die	Commissariaat	voor	de	Media	in	november	gaf	op	het	we=elijke	begrip	‘open	
televisieprogrammakanaal’.	Het	is	nog	onduidelijk	wanneer	de	Kamer	de	evaluaHe	behandelt.	

NLconnect	hee^	gedurende	2023	pro-acHef	en	reacHef	gesprekken	gevoerd	-	en	op	andere	wijze	
contact	gehad	-	met	verschillende	overheden,	departementen,	toezichthouders,	over	uiteenlopende	
onderwerpen.	We	constateerden	dat	de	input	van	NLconnect	vaak	expliciet	werd	meegenomen	in	
Kamerbrieven,	zoals	over	de	evaluaHe	van	de	Wibon,	over	CSAM,	over	de	voortgang	van	snel	internet	
en	de	Gigabit	Infrastructure	Act.	De	gesprekken	werden	door	het	bureau	van	NLconnect	gevoerd,	
soms	vergezeld	van	leden.	Het	ging	in	2023	met	name	om:		

• het	ministerie	van	EZK	(bestrijden	van	online	piraterij	van	live	events,	de	laatste	adressen,	
Kamervragen	over	dubbele	uitrol	van	glasvezel	in	Groningen,	sociale	internetproposiHe,	online-
piraterij	van	sport-	en	andere	live-evenementen,	verduurzaming	van	de	breedbandsector,	
wetsvoorstel	BVm)	

• het	ministerie	van	OCW	(evaluaHe	evenementenlijst,	Kamervragen	over	vensterprogrammering,	
toegankelijkheid	van	video-apps	en	EPG’s)	

• het	ministerie	van	J&V	(online-piraterij	van	sport-	en	andere	live-evenementen,	evaluaHe	
convenant	met	Brein)	

• ACM	(fusie	Talpa	en	RTL,	cerHficering	van	prijsvergelijkers,	toegangsregulering)	

• RDI	(stootvastheid	van	kabels	bij	handmaHg	graven	met	spade	of	schep/bats	en	de	
maatschappelijke	impact	van	graafschade)	

Gedurende	2023	zijn	ook	de	beide	bijeenkomsten	van	het	OPT	(overlegplaiorm	telecom)	van	het	
ministerie	van	EZK	bezocht.	Hier	was	onder	meer	aandacht	voor	de	Gigabit	Infrastructure	Act,	de	
Netwerk-	en	informaHebeveiligingsrichtlijn	(NIS	2),	de	Cybersecurity	Resilience	Act	(CRA),	de	Digital	
Services	Act	(DSA),	de	AI	Act,	de	Data	Governance	Act.	

In	2023	is	deelgenomen	aan	de	vergaderingen	van	het	Plaiorm	Netbeheerders,	het	
samenwerkingsverband	tussen	de	netbeheerders	van	de	verschillende	disciplines	in	de	ondiepe	
ondergrond.	Hier	werd	onder	meer	gesproken	over	de	BRO	en	over	de	evaluaHe	van	de	Wibon.	
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Op	onderwerpen	is	ook	construcHef	samengewerkt	met	NLDigital,	VNO-NCW,	Techniek	Nederland,	
Groep	Graafrechten,	het	Pla}orm	Consumentenaanbieders,	F=H	Council.	Ook	met	andere	
stakeholders	was	acHeve	dialoog,	waaronder	de	SHchHng	Geschillencommissies	voor	
Consumentenzaken,	Dutch	Cloud	Community,	FCA	en	VNG.	

C O N S U LTAT I E - R E A C T I E S 	

NLconnect	hee^	in	2023	gereageerd	op	de	volgende	consultaHes	en	informaHeverzoeken:	

• januari:	mark_est	remedievoorstel	van	RTL	Nederland	en	Talpa,	ACM	

• februari:	consultaHe	van	‘iniHaHve	on	combaHng	online	piracy	of	live	content’,	Europese	
Commissie	

• maart:	consultaHe	van	implementaHebesluit	over	toegankelijkheid	van	video-apps	en	EPG’s,	
ministerie	van	OCW;	

• mei:	consultaHe	van	concept	Gigabit	infrastructure	Act,	samen	met	de	Groep	Graafrechten,	
Europese	Commissie;		

• juli:	consultaHe	van	de	ontwerp	AVOI	en	bijbehorende	documenten,	samen	met	de	Groep	
Graafrechten,	UNOG	gemeenten	(Uniformiteit	Netbeheerders	Oostelijk	Gelderland)	

B I J D R A G E 	 A A N 	 O N D E R Z O E K E N 	

NLconnect	verleende	in	2023	medewerking	aan	enkele	interviews,	bijeenkomsten	en	het	anderszins	
leveren	van	kennis	en	data	in	het	kader	van	verschillende	onderzoeken.	Het	ging	om	de	volgende	
onderzoeken:	

• EvaluaHe	Evenementenlijst	(Dialogic	iov	ministerie	van	OCW)	

• EvaluaHe	WIBON	(Kwink,	iov	ministerie	van	EZK)	

• Economisch	belang	digitale	infrastructuur	(Ecorys	iov	ministerie	van	EZK)	

• Enkele	(internaHonale)	marktonderzoekers,	over	de	Nederlandse	breedband-	televisie-	en	
glasvezelmarkt;	

• Het	jaarlijkse	onderzoek	‘Privékopiëren’,	uitgevoerd	door	Kantar	ten	behoeve	van	de	SHchHng	
Onderhandelingen	Thuiskopievergoeding	(SONT);	

• Het	belang	van	digitale	infrastructuur	voor	de	Nederlandse	digitale	knooppuntrol	(Dialogic	iov	
ministerie	van	EZK)	

C OM P L I A N C E 	
(Nieuwe)	we=en	en	regels	moeten	natuurlijk	door	leden	worden	uitgevoerd	en	nageleefd.	Hoewel	
dat	de	verantwoordelijkheid	is	van	de	leden	zelf,	ondersteunt	NLconnect	wanneer	dat	toegevoegde	
waarde	hee^.	Ook	is	de	vereniging	soms	aanspreekpunt	van	toezichthouders	op	dit	vlak.	NLconnect	

14



vervulde	in	2023	uiteraard	ook	structureel	de	rol	van	kennis-	en	gesprekspartner	en	vraagbaak	en	
klankbord	voor	de	leden	over	uiteenlopende	juridische	vraagstukken.	

C O N V E N A N T 	 B L O K K E R E N 	 W E B S I T E S 	

In	2021	is	het	convenant	‘blokkeren	websites’	tot	stand	gekomen.	De	betreffende	ISP’s	zijn	met	dit	
convenant	bereid	om	websites	die	illegaal	downloaden	mogelijk	maken	gezamenlijk	te	blokkeren,	
uitsluitend	na	een	rechterlijke	uitspraak	in	een	procedure	op	iniHaHef	van	de	SHchHng	BREIN	tegen	
één	aanbieder.		

Voor	de	prakHsche	implementaHe	hee^	SHchHng	BREIN	in	een	SFTP-server	ingericht	met	een	
overzicht	van	de	te	blokkeren	IP-adressen	en	domeinen.	Hierop	worden	reguliere	updates	
doorgevoerd.	Sommige	leden	hebben	toegang	gevraagd	tot	deze	server,	andere	leden	voeren	de	
wijzigingen	handmaHg	door.	NLconnect	ontving	in	2023	acht	updates	en	stuurde	die	door	aan	de	
leden.		

Ook	had	NLconnect	contact	met	de	Oostenrijkse	collega’s	van	ISPA	over	het	convenant	en	met	het	
ministerie	van	J&V	over	de	evaluaHe	van	het	convenant.	In	mei	hee^	BREIN	tegen	KPN	een	dynamisch	
blokkeer-gebod	verkregen	inzake	de	hoofddomeinen,	proxies	en	mirrors	van	twee	illegale	streaming	
pla}orms.	Deze	zijn	toegevoegd	aan	de	lijst	van	domeinen	die	verder	bestaan	uit	The	Pirate	Bay	en	de	
domeinen	uit	een	blokkeer-gebod	dat	BREIN	in	2022	kreeg	tegen	DELTA.		

A R B E I D S I N S P E C T I E 	

In	april	werd	NLconnect	benaderd	door	de	arbeidsinspecHe,	die	vanwege	een	aanhoudend	aantal	Hps	
en	klachten	een	onderzoek	star=e	naar	misstanden	bij	de	aanleg	van	glasvezel.	Het	gaat	om	
vermeende	overtredingen	van	de	wet	arbeid	vreemdelingen,	de	arbeidsHjdenwet,	de	wet	
minimumloon	en	de	arbeidsomstandighedenwet.	Ook	liep	er	een	onderzoek	van	de	BelasHngdienst	
buitenland	naar	mogelijke	schijnzelfstandigheid	in	onze	sector.	De	vereniging	hee^	haar	leden	op	de	
hoogte	gesteld,	meerdere	gesprekken	met	de	inspecHe	gevoerd	en	haar	volle	medewerking	verleend	
aan	de	onderzoeken.	Hierbij	is	samen	opgetrokken	met	Techniek	Nederland	en	Bouwend	Nederland.	
Ook	werd	externe	communicaHe	hierover	voorbereid.	In	een	uitzending	van	Nieuwsuur	in	oktober	
werd	aandacht	besteed	aan	het	onderwerp.		

Van	mei	tot	november	hebben	inspecHes	plaatsgevonden.	Daarna	zijn	de	resultaten	besproken	met	
NLconnect,	Techniek	Nederland	en	marktparHjen.	In	december	gaf	de	arbeidsinspecHe	richHng	
NLconnect	aan	het	handhavingsbeleid	inzake	dieselmotorenemissie	aan	te	gaan	scherpen	door	
acHever	te	gaan	handhaven	op	effecHeve	roe}ilters	op	dieselaangedreven	gravers,	aggregaten	en	
andere	machines.	Dat	bericht	is	door	NLconnect	doorgezet	aan	de	betreffende	leden.		

C OMMUN I C AT I E - A C T I V I T E I T E N 	
E X T E R N E 	 C OMMUN I C AT I E 	
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In	maart	ging	de	nieuwe	website	van	NLconnect	live,	Op	www.nlconnect.org	staat	een	actueel	
overzicht	van	de	belangrijkste	evenementen	en	bijeenkomsten	in	en	rondom	de	Nederlandse	
breedbandindustrie.	De	site	vormt	de	spil	in	de	communicaHe-strategie	van	de	vereniging	en	bevat	
ook	nieuws	van	en	over	de	leden.	De	nieuwe	site	kent	een	flink	aantal	verbeteringen.	Zo	hebben	alle	
lidbedrijven	voortaan	eigen	showcase	pagina.	Daarnaast	is	het	nu	mogelijk	voor	werknemers	van	
leden	om	een	account	aan	te	maken	en	zodoende	bij	alle	content	te	kunnen	en	zich	via	de	website	in	
te	schrijven	voor	onze	events.	

In	2023	verbeterden	we	onze	score	op	internet.nl,	een	iniHaHef	om	gezamenlijk	het	gebruik	van	
moderne	internetstandaarden	verder	te	vergroten.	ALs	branchevereniging	willen	we	het	goede	
voorbeeld	geven.	Onze	scores	zijn	inmiddels	100%	(website)	en	95%	(e-mail).	

	Met	de	nieuwe	website	is	ook	de	opzet	van	onze	nieuwsbrieven	veranderd:	deze	kennen	nu	een	
verregaande	integraHe	met	de	website	en	beva=en	zowel	nieuws-arHkelen	met	nieuws	van	
vereniging	en	leden	als	kennis-arHkelen	over	onder	meer	public	affairs.	

NLconnect	gaf	in	2023	gezicht	aan	de	branche	door	uitgebreide	externe	communicaHe.	Op	de	website	
werden	zo’n	70	nieuwsarEkelen	en	50	kennisbank-arEkelen	gepubliceerd.		

De	nieuwsarHkelen	gingen	onder	meer	over	verduurzaming,	5G,	mulH-Gigabit-abonnementen,	de	
aanleg	van	glasvezel,	consolidaHes,	veilig	werken,	cerHficering,	wholesale	toegang,	de	laatste	niet	
verbonden	adressen,	digitale	vaardigheden,	de	videopla}orms	van	leden,	goedkoop	internet	voor	
minima	en	de	verkiezingen.	Ook	waren	er	arHkelen	met	voorbeelden	van	innovaHes	in	de	industrie,	
van	maatschappelijk	verantwoord	ondernemen	en	van	andere	relevante	ontwikkelingen	in	de	
industrie.	

De	kennisbank-arHkelen	gingen	onder	meer	over	wet-en	regelgeving,	onze	lobby-trajecten,	data	over	
media-gebruik	en	relevante	onderzoeken.	

Een	van	de	leden	(Geuzenet)	werd	bijgestaan	in	de	aanvraag	van	een	European	Broadband	Award.	
Geuzenet	won	niet,	maar	werd	wel	genomineerd.	

Eind	december	deelde	NLconnect	een	infographic	met	het	jaaroverzicht	van	de	breedbandsector.	
Deze	werd	door	veel	leden	gedeeld.	

S O C I A L 	 M E D I A 	

Door	acHeve	monitoring	van	sociale	kanalen	is	daarnaast	interessante	content	van	derden	
‘gecureerd’.	NLconnect	verstuurde	in	2023	een	grote	hoeveelheid	berichten	via	de	social	kanalen.		

Een	groeiend	aantal	Twi=eraars	week	in	2023	uit	naar	andere	social	media	pla}orms.	Ook	
adverteerders	haken	af	op	Twi=er	(nu	X).	In	2023	daalde	het	Twi=er-account	van	NLconnect	van	750	
naar	710	volgers.	In	de	loop	van	het	jaar	hee^	NLconnect	de	frequenHe	waarmee	op	Twi=er	werd	
gepost	steeds	verder	verlaagd,	omdat	het	pla}orm	sterk	verslechterde	qua	funcHonaliteit,	
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beveiliging,	contentmoderaHe	en	interacHe.	In	september	2023	besloot	het	bestuur	het	medium	niet	
meer	acHef	in	te	ze=en.	We	laten	ons	account	voorlopig	wel	bestaan	uit	merkbescherming.	

De	alternaHeven	hebben	nog	niet	het	bereik	dat	Twi=er	had.	Gedurende	2023	hebben	we	acHef	
gepost	via	Mastodon.	We	hadden	er	eind	2023	50	volgers.	Sinds	oktober	hee^	NLconnect	ook	een	
account	bij	Bluesky.	We	hadden	er	eind	2023	een	bescheiden	21	volgers.		

Door	het	afvallen	van	Twi=er	is	LinkedIn	de	belangrijkste	pijler	geworden	onder	de	social	strategie.	
We	hebben	zo’n	750	volgers	van	onze	Company	Page	en	een	Group	met	620	leden.	

WOO R D VO E R I N G 	 E N 	 P E R S 	

NLconnect	zocht	in	2023	acHef	de	pers	op	met	enkele	
persberichten	over	nieuwe	leden,	ons	jaarcongres,	de	
branchebrede	cerHficering	van	glasvezeltechnici	en	de	
mijlpaal	van	7	miljoen	glasvezel	homes	passed.	Ook	een	
gerichte	benadering	van	journalisten	zorgde	voor	
persaandacht	voor	standpunten	van	NLconnect	en	de	
branche.	

NLconnect	voerde	namens	de	sector	tevens	het	woord	
richHng	de	pers	over	andere	onderwerpen,	waaronder	de	
aanleg	van	F=H,	het	manifest	duurzame	digitalisering,	de	
Gedragscode	Veilige	Aanleg	Digitale	infrastructuur,	
arbeidsomstandigheden	in	de	sector,	de	fair	share	
discussie,	telecomleges,	de	evenementenlijst	en	de	3,5	
GHz-veiling.	

Dit	alles	resulteerde	in	een	flink	aantal	arEkelen	en	interviews	
in	de	schrijvende	pers,	onder	andere	bij	de	landelijke	media	
Telegraaf,	Volkskrant,	RTL	Nieuws,	Bright	en	Binnenlands	
bestuur,	in	de	regionale	pers	(BN	DeStem	en	Haagsche	Courant)	
en	bij	de	vakpers,	bij	onder	meer	Tweakers,	Emerce,	
Telecompaper,	TBM,	Channel	Connect,	Computable,	Dutch	It	
leaders,	Dutch	IT	Channel,	E&W	installaHetechniek,	IT	Channel	
pro,	AG	Connect,	Media	Magazine,	TotaalTV	en	Spreekbuis.	

I N T E R N E 	 C OMMUN I C AT I E 	

Interne	communicaHe	met	de	leden	verliep	via	de	nieuwsbrief	module	van	de	
nieuwe	website.	Er	werden	maandelijks	nieuwsbrieven	en	updates	aan	de	
leden	verstuurd	over	nieuw,	events	en	actualiteiten	rondom	wet-	en	regelgeving	en	public	affairs.	
Voor	de	evenementen	is	gebruik	gemaakt	van	meerdere	mailings	via	Easydus.		
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Ziggo houdt voet b! stuk:
Europese wedstr!den
PSV, Feyenoord en Ajax
straks niet voor iedereen
te zien
Door VIAN SCHOUTEN
Aangepast: 8 min geleden Vandaag, 16:21 in FINANCIEEL

AMSTERDAM - Ziggo past zijn plannen voor

het volgende voetbalseizoen niet aan.

Daardoor kunnen veel mensen de Europese

wedstrijden van hun favoriete Nederlandse

club niet meer op televisie zien. Ziggo heeft

vanaf volgend seizoen de rechten van al die

competities in handen. Het telecombedrijf

biedt de wedstrijden wel op andere manieren

gratis aan.

Wedstrijden van Nederlandse clubs in Europees

verband staan op de ’evenementenlijst’,

uitzendingen die zonder betaling voor een zo

breed mogelijk publiek te zien moeten zijn.

Nederlanders die klant zijn van Ziggo kunnen de

wedstrijden gewoon gratis op Ziggo Sport zien.

Het gaat om ongeveer de helft van de

huishoudens. Voor niet-klanten wil Ziggo de

wedstrijden alleen aanbieden via de eigen app of

via internet. Maar mag dit wel?

In de Mediawet staat dat Ziggo ten minste 75%

van alle huishoudens moet bereiken. Aangezien

KPN ook een aanzienlijk deel van de markt in

handen heeft, lijkt het lastig voor Ziggo om

driekwart van de Nederlanders makkelijk te

bereiken. Zo’n 40% van de huishoudens heeft

geen smart-tv waar apps op kunnen worden

geïnstalleerd. Zo kunnen met name ouderen de

wedstrijden van PSV, Feyenoord of Ajax niet

meer op televisie zien.

App & lineaire televisie

VodafoneZiggo vindt in ieder geval dat het aan

de vereisten voldoet. Het telecombedrijf zegt

zoveel mogelijk mensen te willen bereiken. „Wij

staan in nauw contact met het Commissariaat

voor de Media”, zegt een woordvoerster. „We

kiezen in lijn met het door hen gepubliceerde

advies voor een combinatie van lineaire televisie

en het gemak van een app.” Volgens Ziggo

kunnen de wedstrijden ook via een browser op

een pc, smartphone of tablet worden bekeken.

„Daarnaast kan de Ziggo GO-app op externe

mediaplayers worden geïnstalleerd, zoals

bijvoorbeeld Apple TV, Google TV en Amazon

Fire TV stick, zodat je de wedstrijden op een

groter scherm kunt kijken.” Ziggo lijkt dus niet

van plan om de wedstrijden voor KPN-klanten

gratis aan te bieden op het kanaal Ziggo Sport.

Dinsdag publiceerde het Commissariaat een

nieuwe toelichting op de Mediawet met

betrekking tot het uitzenden van dit soort

evenementen. Die wordt door alle partijen in

hun eigen voordeel geïnterpreteerd, maar Ziggo

wordt in ieder geval niet verplicht de

wedstrijden gratis aan te bieden bij de

concurrentie. „Er is namelijk geen verplichting

om 75% van de huishoudens via een tv-

abonnement te bereiken”, zegt een

woordvoerder van het Commissariaat. „In

theorie is de meest ’veilige’ optie om 75% van de

huishoudens in ieder geval via een tv-

abonnement te bereiken, maar in de praktijk is

er ruimte voor een partij om deze wettelijke

ondergrens te behalen door een combinatie van

verspreidingswijzen.”

Gratis

KPN heeft duidelijk een andere lezing van de

toelichting van Commissariaat dan Ziggo. Het

telecombedrijf verwacht dat het de wedstrijden

ook volgend seizoen gewoon voor iedereen

gratis op tv kan blijven aanbieden. „Het CvdM

stelt duidelijk dat het doel van de wet niet het

bereiken van 75% van de huishoudens is, maar

het bereiken van zoveel mogelijk Nederlandse

huishoudens, met daarbij oog voor alle

doelgroepen”, zegt een woordvoerder. „KPN-

kijkers zijn vertrouwd met Ziggo Sport bij KPN.

We kijken er naar uit om de Europese

voetbalwedstrijden ook de volgende jaren aan te

bieden aan onze klanten, waaronder de

wedstrijden die via een open televisiekanaal aan

het brede tv-publiek aangeboden moeten

worden.”

NLconnect, een belangenvereniging waar

andere aanbieders van televisiediensten bij zijn

aangesloten, trekt dezelfde conclusies als KPN.

„Die toelichting is glashelder”, zegt directeur

Mathieu Andriessen. Hij verwacht dat de politiek

zich nog wel met de kwestie gaat bemoeien. „Die

waren vorig jaar ook kritisch en dat werd gesust

met dit uitzoekwerk van CvdM.”

Drempels

Er mogen volgens het Commissariaat ook geen

andere drempels worden opgeworpen. „Zoals te

verrichten niet noodzakelijke handelingen

waaronder bijvoorbeeld het vragen om

(persoons)gegevens die niet nodig zijn voor het

verstrekken van toegang tot de uitzending van

het evenement.” Het installeren van een app valt

hier volgens het Commissariaat blijkbaar niet

onder.

BEKIJK OOK:

Europees clubvoetbal naar Ziggo Sport:
verhuist straks alles achter de decoder?

Eind vorig jaar werd bekend dat de wedstrijden

in de Champions League, de Europa League en

de Conference League vanaf het seizoen

2024/2025 allemaal te zien zijn bij Ziggo Sport.

Wedstrijden tussen niet-Nederlandse clubs

verdwijnen achter de decoder. Het contract

tussen Ziggo en de UEFA geldt tot medio 2027.

Het is voor het eerst dat één zender alle drie de

competities van het Europese clubvoetbal

uitzendt. Talpa en RTL raken de rechten voor de

Europese clubcompetities kwijt.
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P R O J E C T E N 	
E P D - P R O J E C T / 	 D U U R Z A AMH E I D S C L A S S I F I C AT I E 	

In	januari	hee^	NLconnect	het	manifest	Duurzame	Digitalisering	ondertekend.	In	dit	manifest	staan	
aanbevelingen	om	Nederland	internaHonaal	als	koploper	op	het	vlak	van	duurzame	digitalisering	op	
de	kaart	te	ze=en.	

In	2023	gaf	NLconnect	een	vervolg	aan	de	werkgroep	die	
werkt	aan	de	introducHe	van	Environmental	Product	
DeclaraEons	(EPD's)	in	de	breedbandketen.	Deze	werkgroep	
werkt	aan	branchebrede	product-rekenregels	(PCR's)	voor	
glasvezelmaterialen	en	-componenten.	Deelnemers	zijn:	
Amadys	(Netceed),	A=ema,	BAM,	Circet,	Compose/Legrand,	
Dura-Line,	Eurofiber,	Genexis,	Maunt,	Netways/Adtran,	
Prysmian,	TKF,	Odido	en	TriNed.	

De	werkgroep	kwam	in	2023	drie	keer	bijeen	om	en	had	in	wisselende	samenstelling	zo’n	16	
deelsessies.	Eind	2023	waren	de	PCR’s	in	concept	gereed	en	ze	worden	begin	2024	gepubliceerd	op	
de	website	van	NLconnect.	Uit	de	markt	is	al	veel	vraag	naar	de	PCR’s,	omdat	er	in	aanbestedingen	en	
vanwege	de	CSRD	steeds	meer	wordt	gevraagd	om	LCA’s	en	
EPD’s.		

De	officiële	publicaHe	van	de	PCR’s	in	de	NaHonale	
Milieudatabase	staat	ook	gepland	voor	2024.	Daartoe	zijn	in	
2023	gesprekken	gevoerd	met	deze	organisaHe	en	met	de	
rijksoverheid.	Ook	werd	het	project	door	NLconnect	
gepresenteerd	op	het	OPT	in	mei.	

Na	de	naHonale	publicaHe	wil	de	werkgroep	de	PCR’s	ook	
internaHonaal	publiceren	en	standaardiseren.	Met	dat	doel	presenteerden	vertegenwoordigers	van	
de	werkgroep	het	project	op	ANGACOM	en	de	F=H	Conference.		

Om	de	PCR’s	te	toetsen	zijn	ook	enkele	EPD’s	opgesteld.		NLconnect	liet	zich	in	het	project	begeleiden	
door	NIBE,	adviesbureau	op	het	gebied	van	duurzaam	en	circulair	bouwen.	

G E D R A G S C O D E 	 V E I L I G E 	 A A N L E G 	 D I G I TA L E 	 I N F R A S T R U C T U U R 	
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Samen	met	Techniek	Nederland	werkt	NLconnect	aan	veilige	werken	bij	aanleg	en	beheer	van	
breedbandnetwerken.	De	Projectgroep	Data-	en	Telecomnetwerken	vergaderde	negen	keer.	In	een	
subwerkgroep	werd	gewerkt	aan	enkele	concrete	tools	om	veilig	werken	te	bevorderen.		

In	april	tekenden	Allinq,	Baas,	BAM	Telecom,	Circet,	Van	
Gelder,	Siers,	SPIE,	VolkerWessels	Telecom,	Techniek	
Nederland	en	NLconnect	de	Gedragscode	Veilige	Aanleg	
Digitale	Infrastructuur.	In	deze	gedragscode	streven	we	een	
cultuurverandering	na	rondom	veilig	werken.	

Later	in	het	jaar	
tekenden	ook	VodafoneZiggo,	DELTA	Fiber,	Eurofiber,	
Glaspoort,	APK-groep,	Glasdraad,	Open	Dutch	Fiber	en	
Bouwend	Nederland	de	gedragscode.	Voor	2024	zal	de	
governance	worden	aangepast	en	is	de	intenHe	om	in	
subwerkgroepen	te	werken	aan	verschillende	aspecten	van	
veilig	werken	en	veiligheidscultuur.	

C O N T E N TO N D E R S T E U N I N G 	
NLconnect	verrich=e	ook	in	2023	weer	een	acHeve	contract-/contentondersteuning	voor	een	aantal	
leden	(groep	omroepdistributeurs/‘contentgroep’).	Deze	acHviteiten	worden	apart	van	de	reguliere	
contribuHe	gefinancierd	door	een	aantal	leden	die	RTV-diensten	aanbieden	en	bestaan	onder	andere	
uit	het	adviseren	van	nieuwe	parHjen	bij	het	opstarten	van	een	eigen	televisiedienst	en	het	verkrijgen	
van	de	content-	en	auteursrechten	voor	de	bestaande	leden.	NLconnect	stree^	ernaar	om	
modelcontracten	voor	haar	leden	af	te	sluiten	met	rechthebbenden	om	zo	eventuele	ongelijkheid	in	
de	markt	tussen	‘nieuwkomers'	en	‘oudgedienden’	te	verkleinen.		

In	2023	is	er	één	lid	uit	de	groep	omroepdistributeurs	gestapt	omdat	ze	geen	eigen	tv-pakket	
aanbieden:	19	bedrijven	maken	onderdeel	uit	van	de	groep.	Het	aantal	televisieabonnees	van	de	
bedrijven	in	de	contentgroep	gezamenlijk	blij^	stabiel	rond	de	121.000.	De	groep	kwam	twee	keer	
bijeen,	los	van	alle	bilaterale	contacten.	

In	2023	werden	nieuwe	(model)overeenkomsten	afgesloten	en	afspraken	gemaakt	met	onder	andere	
RTL	Nederland,	Viacom/Sky	ShowHme,	BUMA/STEMRA	en	Discovery/Warner	Bros..	Verder	zijn	er	
onderhandelingen	gaande	met	diverse	kleinere	zenders	en	zijn	er	op	verzoek	onderhandelingen	
gevoerd	voor	individuele	leden.	Bij	Viacom/Sky	ShowHme	en	Discovery/Warner	Bros.	is	het	gelukt	om	
de	grote	ongelijkheid	in	tarieven	tussen	de	leden	te	verkleinen	danwel	te	laten	verdwijnen.	Voor	
sommige	leden	hield	dat	een	klein	tariefsHjging	in,	maar	voor	de	meesten	een	substanHële	daling.	
Helaas	hanteert	RTL	Nederland	nog	steeds	verschillende	tarieven	voor	‘oud	kabelbedrijven’	en	
‘nieuwkomers’.	
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Het	afgelopen	jaar	zijn	we	door	bij	diverse	contentparHjen	geconfronteerd	met	hoge	
inflaHecorrecHes.	In	de	meeste	gevallen	hebben	we	die	omlaag	kunnen	brengen,	zoals	bij	BUMA	waar	
we	een	correcHe	van	12%	in	1	jaar	hebben	teruggebracht	naar	2%	over	meerdere	jaren.	

Daarnaast	zien	we	net	als	vorig	jaar	dat	contentparHjen	hun	dalende	advertenHe-inkomsten	en	
hogere	content-inkoopkosten	heel	makkelijk	willen	afschuiven	op	de	kijker,	terwijl	ze	via	allerlei	apps	
en	streamingdiensten	zelf	hun	content	ook	ten	gelde	maken.	We	proberen	contentparHjen	dan	ook	te	
bewegen	tot	demping	van	de	tariefsEjgingen.	Ondanks	een	lichte	daling	van	het	aantal	abonnees	
(van	92%	naar	91%	van	de	huishoudens)	en	een	daling	van	de	kijkHjd	naar	lineaire	TV	en	catch-up	
blij^	de	kijkHjd	naar	lineaire	TV	en	uitgesteld	kijken	veel	groter	dan	die	van	streaming	sVoD-diensten.	
Uit	navraag	bij	onze	leden	blijkt	ook	dat	het	cord	cuxng,	een	internetabonnement	zonder	tv,	bij	onze	
leden	nog	minimaal	is.	

KWA L I T E I T 	 E N 	 V E I L I G H E I D 	
S E C T 	

De	SHchHng	Examinering	CerHficering	Telecom	(SECT)	zorgt	ervoor	dat	technici	die	werken	aan	HFC-
netwerken	hun	kennis	up-to-date	houden	en	waarborgt	ook	de	kwaliteit	van	examens	en	
opleidingen.	De	acHviteiten	van	SECT	worden	uitgevoerd	door	een	bestuur	bestaande	uit	
vertegenwoordigers	van	VodafoneZiggo	en	NLconnect,	met	part-Hme	personele	ondersteuning.		

Het	bestuur	van	SECT	kwam	in	2023	vier	keer	bijeen.	Ook	
waren	er	enkele	werkgroepvergaderingen	rondom	
communicaHe,	waarvoor	NLconnect	in	het	SECT-bestuur	
verantwoordelijk	is.	

In	mei	organiseerde	SECT	een	event	waar	assessoren	en	
andere	stakeholders	werden	bijgepraat	over	de	
ontwikkelingen	binnen	SECT.		

	Gedurende	2023	werden	bijna	1000	prakHjk-,	theorie-,	casus-	en	verlengingsexamens	door	SECT	
afgenomen.	

In	2023	realiseerde	SECT	voor	enkele	cerHficaten	versnelde	
trajecten,	waarmee	de	sHchHng	tegemoetkomt	aan	de	wens	
in	de	markt	om	in	hoger	tempo	meer	mensen	te	
cerHficeren.	Ook	werd	het	aantal	assessoren	uitgebreid	en	
kwam	er	met	nieuwe	locaHes	in	Alkmaar	(VodafoneZiggo)	
en	Zuidbroek	(VIB)	een	betere	landelijke	dekking	van	
examenlocaHes.	

S T I C H T I N G 	 F T T X 	 C E R T I F I C E R I N G 	 	
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Eind	april	is	de	sEchEng	F_X	CerEficering	opgericht,	met	als	
bestuurders	Mathieu	Andriessen	(NLconnect,	vz)	André	
Wind	(VodafoneZiggo,	secretaris),	Laurens	Thissen	(KPN,	
penningmeester),	Tjabin	van	Bergen	(ODF),	Pieter	van	
Grunsven	(GlasDraad),	Helgers	(Baas	bv)	en	Luit	Huisman	
(VIB	netwerken).	Binnen	de	sHchHng	is	een	College	van	
Deskundigen	acHef	met	inhoudsdeskundigen	van	BAM	
Telecom,	Circet,	DELTA	Fiber,	Dirksen,	Eurofiber,	Exclusion	
infra,	Klict,	KPN,	Open	Dutch	Fiber,	Van	Gelder	Telecom,	VIB	

Netwerken,	VodafoneZiggo	en	VolkerWessels	Telecom.	De	sHchHng	gee^	invulling	aan	de	
branchebrede	cerEficering	van	technische	glasvezelprofessionals	die	in	eerdere	jaren	is	voorbereid.	

In	2023	werd	het	eerste	cerHficaat	uitgewerkt:	in	mei	kwam	de	module	BC2	gereed,	o^ewel	de	
monteur	F=H-klantaansluiHngen.	Deze	module	is	in	de	beheerfase	relevant,	omdat	bij	veel	klanten	
‘na-aansluiEngen’	moeten	worden	gemaakt.	Er	zijn	zogenaamde	toetsmatrijzen	en	eindtermen	
gemaakt,	waarmee	opleiders	hun	lesstof	kunnen	ontwikkelen.	Ook	zijn	examenopgaven	voor	theorie-	
en	prakHjkexamens	opgesteld.	Door	BAM	Telecom	is	in	Zwammerdam	een	examenlocaHe	ingericht,	
alwaar	een	op	5	mei	pilot	is	uitgevoerd	voor	de	eerste	cerHficering.	

Een	kalender	is	opgesteld	voor	de	ontwikkeling	van	de	overige	negen	modules,	voor	verschillende	
werkzaamheden	aan	glasvezelnetwerken.	Deze	moeten	eind	2024	klaar	zijn.	Ook	is	een	
overgangsregeling	opgesteld	voor	bestaande	cerHficaten	en	diploma’s.	Verder	zijn	door	de	sHchHng	
administraHeve	ondersteuning,	een	bankrekening	en	een	logisHeke	partner/examenbureau	voor	de	
examens	ingeregeld.	In	maart	gaf	Mathieu	Andriessen	ook	een	presentaHe	over	de	sHchHng	Hjdens	
een	mini-college	van	de	FCA	over	opleidingen.	

G E S C H I L L E N C OMM I S S I E 	 N L C O N N E C T 	
I N T E R N E T, 	 T V 	 E N 	 B E L L E N 	

Op	basis	van	arHkel	12.1	TelecommunicaHewet	en	zelfreguleringsafspraken	zijn	telecomaanbieders	op	
de	residenHële	markt	verplicht	zich	aan	te	sluiten	bij	een	geschillencommissie	voor	
buitengerechtelijke	geschilbeslechEng.	NLconnect	biedt	de	mogelijkheid	om	deze	aansluiHng	
collecHef	via	de	branchevereniging	te	regelen,	via	de	Geschillencommissie	NLconnect	Internet,	TV	en	
Bellen.	Negen	leden	zijn	hierbij	aangesloten.	

Er	werden	in	2023	in	de	commissie	geen	nieuwe	zaken	behandeld	en	er	werden	ook	geen	uitspraken	
verzonden.	Ons	gewaardeerde	commissielid	was	ook	dit	jaar	oud	
NLconnect-bestuurslid	Hans	Burgs.		

Er	waren	in	2023	twee	stakeholderbijeenkomsten	van	de	SHchHng	
Geschillencommissies	voor	Consumentenzaken	(SGC),	in	april	en	
december.	Onderwerpen	waren	de	financiering	van	het	systeem	
van	buitengerechtelijke	geschilbeslechHng,	het	SER-advies	Balans	
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en	houdbaarheid	alternaHeve	geschillenbeslechHng	voor	consumentenzaken	en	de	toekomst	van	
tweezijdige	voorwaarden	zonder	de	Consumentenbond.	NLconnect	bewaakt	hier	de	belangen	van	
onze	commissie.		

OV E R I G E 	 V E R E N I G I N G S Z A K E N 	
In	2023	zijn	acht	nieuwe	parHjen	lid	geworden.	Zes	leden	zegden	op,	waarvan	één	vanwege	een	
overname	door	een	ander	lid,	één	vanwege	beëindiging	van	de	telecom-bedrijfsacHviteiten,	één	
vanwege	een	faillissement,	twee	omdat	ze	weinig	van	de	diensten	van	de	vereniging	gebruik	maakten	
en	één	uit	onvrede	over	het	standpunt	van	NLconnect	over	wholesale	toegang.	Eind	2023	had	de	
vereniging	83	leden.	

Gedurende	2023	zijn	enkele	bezoeken	afgelegd	aan	leden	van	de	vereniging.	Ook	werd	een	groot	
aantal	(video-)gesprekken	gevoerd	met	leden.	Dat	gold	ook	voor	een	aantal	potenHële	nieuwe	leden,	
in	het	kader	van	ledenwerving.		

De	ledenadministraHe	is	in	2023	gevoerd	door	gebruik	te	maken	van	het	systeem	Easydus.	Hiermee	
wordt	naast	ledenadministraHe	ook	registraHe	rond	events	semi-geautomaHseerd	verzorgd.	
Gedurende	2023	is	daarnaast	gebruik	gemaakt	van	de	telefoonrecepHe-diensten	van	Millennium	
Antwoordservice	en	werd	kantoor	gehouden	op	Dr	Kuyperstraat	5	in	Den	Haag.	

NLconnect	organiseerde	in	2023	twee	ledenvergaderingen,	alwaar	de	jaarrekening	over	2022	en	de	
begroHng	voor	2024	werden	goedgekeurd.	Het	bestuur	van	de	vereniging	vergaderde	vier	keer.	Dick	
Kroon	(Hirschmann,	penningmeester)	werd	als	bestuurslid	herkozen.	
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